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روزنامه همشهري در شماره ديروز 
خود نوشت: سلس��له اتفاقاتي كه در 
حوزه سياس��ت داخلي امريكا در حال رخ دادن اس��ت، يك س��ناريوي 
به هم پيوسته است و به نظر مي رسد پس از روي كار آمدن دونالد ترامپ 
كه عقيده سختي به پايان جنگ اوكراين آن هم با شرايط فعلي يعني حفظ 
حضور روسيه در سرزمين هاي ش��رقي اوكراين دارد، شايد صدور مجوز 
استفاده كي يف از سلاح هاي دوربرد امريكايي، دست ترامپ را براي فشار 

مضاعف بر زلنسكي جهت الزام به پايان جنگ بيشتر باز مي كند. 
نويسنده اضافه كرده اس��ت: با اتمام حمايت هاي مستقيم امريكا، قطعاً 
اروپايي  ها هم رغبتي براي ادامه حمايت ها نخواهند داشت و حالا عرصه 
براي روسيه اي فراهم اس��ت كه هم منطقه حائل در خاك اوكراين دارد، 
هم احتمالاً دندان طمع كي يف براي عضويت در ناتو را به مدت 20سال 
مي كند و بروكسل از رسيدن به اهداف طراحي ش��ده خود عليه روسيه 
باز مي ماند. اين سرخوردگي اروپايي ها و البته شخص طمع كاري چون 
زلنسكي، ضمن كاهش تنش ها و تجاوزات مستقيم مسكو و كي يف عليه 
يكديگر، جلوي اتفاقات تلخ آتي چون بروز احتمال يك جنگ جهاني با 
رنگ و بوي اتمي را خواهد گرفت. حد تنش ها بالاست ولي اين بالا بودن 
يك حد يقف دارد و آن هم دست باز ترامپ براي فشار بر زلنسكي است. 
ترامپ با كنگره اي مواجه است كه ديگر اجازه ارسال تسليحات بيشتر به 
اوكراين را نمي دهد. او همچنين حامياني دارد كه به دليل شعارش براي 
پايان دادن به جنگ به او رأي داده اند. در ش��رايط كنوني، او مي تواند از 
فشار بر اوكراين استفاده كند تا وجهه جهاني امريكا را به عنوان يك كشور 
صلح طلب ترميم كند. اين موارد مي تواند دلايل قوي اي براي اتمام جنگ، 

كاهش سطح تنش ها و جلوگيري از همه گيري جنگ را رقم بزند. 
........................................................................................................................

سقوطشهرهاياسقوطروحيهها؟
روزنامه رسالت در تحليل تحولات كنوني 
سوريه نوشت: »س��قوط حلب« آنقدر 
عبارت س��نگيني بود كه ديگر نتوانيم 
خودمان را آرام كنيم و نياز به پيام آسماني تر داشته باشيم. هر چند ورق 
خيلي زود در سوريه برگشته و پيشروي مستانه تروريست ها به طور اساسي 
متوقف شده، اما بايد از خودمان بپرسيم نسبت مان با وقايع جنگ چيست؟ 
40س��ال پيش نه حلب و حم��اه و حمص كه همين خرمش��هر خودمان 
ششدانگ افتاد دست ارتش بعث. راه دور چرا؟ همين چند سال پيش داعش 
مساحت قابل توجهي از عراق و سوريه را تصرف كرده بود. بايد پوست مان 
خيلي كلفت تر از اين حرف ها باشد و الا دش��من روي اين غافلگيري ها و 
شوك ها و وارفتن ها حساب هاي جدي تري باز مي كند. نويسنده اضافه كرده 
است: واقعيت آن است كه تروريست هاي شام، گروهك هايي تا بن دندان 
مسلح و تماماً وابسته به اتاق جنگ واشينگتن و تل آويو  هستند و بي شك 
در مسير منتهي به شكست خود، پيروزي هاي متعددي خلق مي كنند، اما 
جنگ ها را بايد كلي تحليل ك��رد نه مقطعي. اگر دفاع مق��دس را فقط با 
عمليات هاي تلخ بدر و خيبر و كرب��لاي4 تحليل كنيم، روايت مان از دفاع 
مقدس رنگي از حماسه نخواهد داشت و جنگ هشت ساله فروغ خود را در 
چشم مان از دست مي دهد. اما اگر بفهميم كه در طول اين هشت سال، رژيم 
جهان گستر سلطه نتوانست ميليمتري مرز ايران را جا به جا كند، ديگر به 
اين جنگ به چشم يك موفقيت بلكه همچون يك معجزه خواهيم نگريست. 
ما در دوران گذار به نظم جديديم؛ گذاري سخت و پررنج و پراشك. چگونه 
توقع داريم اس��تكبار جهاني فرو بريزد و ما هيچ زلزله اي احساس نكنيم؟ 
دشمن با كياس��ت و سياس��ت و البته نهايت رذالت، در حال جنگ است. 

پاشنه ها را ور بكشيم كه اين تازه آغاز راه است!
........................................................................................................................

نهيليسمدرلباساسلام
روزنام��ه وطن ام��روز در توصي��ف 
ايدئول��وژي حاك��م ب��ر گروه ه��اي 
تروريستي- تكفيري نوشت: گروه هاي 
تروريستي مانند داعش، القاعده و جيش الاسلام كه طي سال هاي اخير 
در مناطق مختلف خاورميانه به كشتار، ويراني و بي ثباتي دامن زده اند، 
غالباً به  عنوان جريان هايي با ظاهري اسلامي معرفي مي شوند. تبليغات 
رسانه اي و عمليات رواني غرب نيز به اين تصور دامن  زده كه اين گروه ها 
ريش��ه در اس��لام دارند اما با نگاهي دقيق تر، مي ت��وان دريافت كه اين 
جريان ها نه  تنها نسبتي با اس��لام اصيل و معنوي ندارند، بلكه از لحاظ 
ايدئولوژيك و س��اختاري به مدرنيت��ه غربي به ويژه تفكر نهيليس��تي 
)پوچ گرايي( نزديك ترند. درگيري هاي خونين ميان گروه هاي تروريستي 
بر س��ر تقس��يم غنايم و تعيين حوزه هاي نفوذ، تصويري آشكار از نوع 
»دينداري نهيليستي« گروه هاي تكفيري ارائه مي دهد؛ دينداري اي كه 
هدفي جز غلبه و كسب قدرت ندارد و از هر گونه ارزش اخلاقي و معنوي 
تهي است. اين جريان ها، برخلاف سنت دينداري توحيدي كه بر عدالت، 
اخلاق و كرامت انس��اني تأكي��د دارد، تمام اصول دين��ي را در خدمت 
خش��ونت، قدرت طلبي و منفعت جويي خود ق��رار مي دهند. درك اين 
واقعيت و افشاي پشت پرده اين گروه ها مي تواند به تقويت آگاهي عمومي 
و مقابله مؤثرتر با جنگ رواني و تبليغاتي آنها كمك كند. اسلام اصيل، نه 
دين خش��ونت و غلبه، بلكه دين رحمت، عدالت و معنويت است و اين 
حقيقتي اس��ت كه بايد همواره بر آن تأكيد كرد. گروه هاي تروريستي 
تكفيري مانند داع��ش، القاعده و جبه��ه النصره نه تنه��ا از نظر مالي و 
لجستيكي به قدرت هاي غربي و رژيم صهيونيستي وابسته اند، بلكه از نظر 
ايدئولوژيك نيز به نوعي همس��ويي فكري با تفكر غربي دارند. برخلاف 
تبليغات اين گروه ها كه خود را مدافع اسلام معرفي مي كنند، تفكر آنها 
به مفاهيمي همچون قدرت طلبي، خشونت بي قيد و شرط، نفي اخلاق و 
انسانيت و فروپاشي ارزش هاي سنتي نزديك تر است تا آموزه هاي اسلام 
واقعي. اسلام توحيدي بر عدالت، رحمت و كرامت انساني تأكيد دارد، در 
حالي كه اين گروه ها با رويكردي نهيليستي، تمام ارزش هاي اخلاقي را 

در مسير غلبه و سلطه كنار مي گذارند. 
........................................................................................................................

كسيبهمسيربازگشتفكرميكند؟
روزنامه صبح نو در شماره ديروز خود در نقد عملكرد 
رسانه ملي نوشت: سازمان صداوسيماي جمهوري 
اسلامي ايران به عنوان رسانه اي ملي و فراگيرترين 
مديوم رسانه اي در كشور، در سال هاي اخير با چالش هاي عميقي مواجه 
شده است. كاهش اعتماد عمومي، افت كيفيت محتوا و فاصله گرفتن از 
نيازهاي واقعي جامعه از جمله مسائلي هستند كه موقعيت اين رسانه را 
به  شدت متزلزل كرده اند. مرجعيت رسانه اي كه زماني ويژگي برجسته 
اين سازمان بود، اكنون با گسست عميقي بين اين رسانه و مخاطبانش 
تهديد مي شود. نويسنده اضافه كرده است: از سوي ديگر، كاهش اعتبار 
صداوس��يما به دليل محتواي غيرجذاب و تكراري، باعث ش��ده اس��ت 
مخاطبان به ويژه نسل جوان، به رسانه هاي مجازي و خارجي روي آورند. 
بسياري از بينندگان به دليل بي اعتمادي به محتواي توليدي سازمان، از 
آن فاصله گرفته اند. در عصر ارتباطات، زماني كه رقابت رسانه اي بيش از 
هر زمان ديگري شديد است، اين سازمان همچنان به رويكردهاي سنتي 
خود پايبند مانده و نتوانس��ته نيازهاي متنوع و پيچيده جامعه امروز را 
پاسخ دهد. سازمان صداوسيما به  عنوان بازتاب دهنده صداي مردم، بايد 
در سياست هاي خود بازنگري كند. افزايش اعتماد عمومي نيازمند ايجاد 
شفافيت، حمايت از هنرمندان خلاق و توجه جدي به دغدغه هاي جامعه 
است. تعامل سازنده با هنرمندان، ايجاد تنوع در محتوا و توجه به علايق 
نس��ل هاي مختلف، مي تواند روند افول را متوقف كند. اگر اين بازنگري 
انجام نشود، احتمالاً صداوسيما نه تنها از نظر مخاطب، بلكه از نظر جايگاه 

رسانه اي خود نيز بيش از پيش تضعيف خواهد شد.

به گزارش ايرنا، مسعود پزش��كيان شامگاه دوشنبه 
در دومين گفت وگوي تلويزيوني خود با مردم درباره 
100روزگ��ي دول��ت چهاردهم گف��ت: در 100روز 
اول فعاليت اي��ن دولت با ح��وادث مختلفي مواجه 
بوديم، از جمله اينكه در شب تحليف رئيس جمهور، 
صهيونيست ها شهيد اسماعيل هنيه را در تهران به 
شهادت رساندند و شاهد جنايات رژيم اشغالگر در غزه 

و لبنان در اين مدت بوده ايم. 
پزشكيان افزود: پرداخت مطالبات گندمكاران كه در 
قانون ديده نشده بود، اعتراضات پرستاران به حقوق 
و دستمزد و پاداش بازنشس��تگان از جمله مسائلي 
بود كه با آن درگير بوديم و ت��لاش كرديم آنها را در 
اين مدت حل كنيم. قانون برنامه هفتم توسعه را به 
وزيران مربوط ارجاع داديم و درخواست كرديم برنامه 
اجرايي براي هر بند آن بنويسند و مسئول هر بخش 
را مشخص كرديم. رئيس جمهور خاطرنشان كرد: به 
رغم فرصت كمي كه داشتيم، لايحه بودجه 1404 را 

در زمان مناسب به مجلس ارائه كرديم. 
   سرانه مصرف برق در ايران 

چند برابر كشورهاي جهان است
پزشكيان در پاسخ به نخستين سؤال درمورد ناترازي 
انرژي و اقدامات دولت براي حل اين مشكل گفت: ما 
با ناترازي هاي بسيار بدي در حوزه انرژي اعم از آب، 
برق و گاز مواجه هستيم، سرانه مصرف برق در كشور 
ما چند برابر كشورهاي جهان است و نياز ما با توليد 
كشور همخواني ندارد، اين درحالي است كه ايران از 
نظر منابع گازي جايگاه بالايي در جهان دارد و نبايد 

امروز با ناترازي انرژي مواجه باشيم. 
رئيس جمه��ور ب��ا تأكي��د ب��ر اس��تفاده از نظرات 
متخصصان و كارشناسان براي حل مشكلات كشور 
از جمله ناترازي انرژي و مس��كن گف��ت: براي حل 
مشكلات بايد بپذيريم كه كارشناسان و متخصصان 
تصميم بگيرند و راهكار ارائه دهند، هركسي بتواند 
به حل مشكل ناترازي انرژي كمك كند، ما در دولت 
اس��تقبال مي كنيم. رئيس جمهور گف��ت: در مدت 
100روز با حوادث زيادي روبه رو بوديم. شب تحليف 
اسماعيل هنيه را شهيد كردند و از آن به بعد درگير 
شديم و روند و آرامشي كه بايد در روند كار داشتيم را 

به هم زد. بعد از آن هيئت دولت را انتخاب كرديم. 
   ب�دون پش�تيباني رهب�ري تحق�ق وفاق 

امكانپذير نبود
پزشكيان درخصوص تحقق وفاق ملي و همدلي در 
تركيب اعضاي كابين��ه و مديران دولت گفت: باوري 
كه درمورد به كارگيري افراد براساس شايستگي ها 
داشتيم، محقق شد، اين روند بدون پشتيباني رهبري 
معظم امكانپذير نبود. براي نخس��تين بار اس��تاندار 
سني كرد در كردستان منصوب كرديم، پيش از اين 
استاندار كرد داشتيم اما شيعه بود. براي نخستين بار 
يك مدير عرب را در خوزس��تان، يك قشقايي را در 
استان خودش و يك بلوچ را در سيستان و بلوچستان 
به عنوان اس��تاندار معرفي كرديم. شعار و باوري كه 
داش��تيم و اينكه همه اقوام، س��لايق و قوميت ها را 

براساس شايستگي به كار بگيريم، شكل گرفت. 
رئيس جمه��ور ادامه داد: براي نخس��تين بار حضور 
خانم ها در دولت بيش از گذش��ته اس��ت، همه اينها 
بدون مس��اعدت و پش��تيباني مقام معظم رهبري 
امكانپذي��ر نبود و اگر ايش��ان پش��تيباني و حمايت 
نمي كردند، برخي از اي��ن افراد در رون��د ارزيابي ها 
به خود رد مي شدند، اين نگاه مقام معظم رهبري  خود 
در ايجاد وفاق و همدلي آغاز فعاليت هايي بود كه انجام 
شد. وفاق سهميه دادن و تقسيم پست نيست، بلكه 

اين است كه حق كسي را ضايع نكنيم. 
   براي حل ناترازي ها نياز به كار كارشناس�ي 

داريم
پزش��كيان در ادامه با تأكيد بر اينكه در برنامه دولت 
براي خ��روج از بحران ه��اي اقتص��ادي، مداخلات 
اقتصادي بدون توج��ه به معيش��ت و زندگي مردم 
نخواه��د بود، گف��ت: ب��راي دردها مس��كن تزريق 
كرديم اما درمان نكرديم، رون��د ناترازي هاي انرژي 
در دولت هاي گذش��ته ادامه پيدا كرده ت��ا امروز به 
بحران رسيده است. بايد به چاه هاي نفت گاز تزريق 
كنيم اما در حال بيرون كشيدن گاز از آنها هستيم، 
معني آن اين اس��ت كه حتي نمي توانيم نفت از آن 

استخراج كنيم. 
رئيس جمهور اف��زود: در گروه اقتص��ادي دولت اعم 
از وزير اقتصاد، رئيس بانك مركزي و مش��اور عالي 
اقتصادي با هم��كاري اقتصاددانان ب��ه چهار برنامه 
براي تغيير روند اقتصادي كشور رسيده ايم. در زمينه 
رشد سرمايه گذاري و توليد، حل ناترازي ها، معيشت 
مردم، ثبات و امنيت غذايي و برنامه هاي اولويت دار 
صنايع كه پيشران اقتصاد هستند چهار برنامه اصلي و 
2۵زيرمجموعه اقتصادي استخراج شده است كه در 

حال كار كارشناسي روي آن هستيم. 
پزش��كيان با بيان اينكه ناترازي انرژي يك مجموعه 
اس��ت، گفت: نمي توانيم پول بازنشس��ته، گندمكار 
و كاركنان دولت را بدهي��م در مقابل 4ميليارد دلار 
بنزين وارد  كنيم و با قيمت هزارو۵00تومان بفروشيم. 
آيا بايد اين كار را ادامه دهيم؟ اين روند نياز به درمان 
دارد، اينكه اين درمان چگونه انجام شود، نياز به كار 
كارشناسي دارد. بايد با نگاه به معيشت و زندگي مردم 

مداخلات اقتصادي انجام شود. 
وي در ادامه با اشاره به اينكه وقتي به واردات بنزين ارز 
اختصاص داده نشود، بايد از يك جايي جبران شود، 
گفت: واقعيت اين اس��ت كه ما با ناترازي هاي بسيار 
بدي مواجه هس��تيم. ناترازي گاز، برق، انرژي، آب، 
پول و محيط زيس��ت داريم و همه اين ناترازي ها در 
حدي هستند كه ممكن است به بحران تبديل شوند 
كه مجبور شديم برنامه قطعي برق به مدت دو ساعت 

در روز را اعلام كنيم. 

   در اروپا و كانادا لوستر نديدم
رئيس جمهور با بيان اينكه فصل تابستان و قبل از اين 
دولت برق كارخانه ها را قطع كرده بود، گفت: قرار بود 
امس��ال توليد افزايش پيدا كند، نه تنها افزايش پيدا 
نكرد بلكه قدري هم با مشكل مواجه شد. واقعيت اين 
است كه نيروگاه هاي ما كفاف نيازهاي ما را نمي دهند، 
ضمن اينكه برق مصرفي  ما چند برابر سرانه كشورهاي 
انگلس��تان، كانادا و آلمان است، يعني ما نيروگاه كم 
داريم اما بيش��تر از كس��اني كه زي��اد دارند مصرف 
مي كنيم. پزشكيان ادامه داد: در زمان تصدي وزارت 
بهداشت به كش��ورهاي زيادي رفتم، در كشورهاي 
اروپايي و كان��ادا جايي لوس��تر نمي بينيد، حتي در 
هتل هاي لاكچري هم كه برويد نور زيادي نيست اما 
خيلي راحت ما در يك اتاق چند لوستر گذاشته ايم و 
كلي چراغ روشن مي كنيم در صورتي كه مي توانيم 
اين كار را نكنيم، بنابراين نتيجه اين مي شود كه الان 

نيازمان با توان توليدمان همخواني ندارد. 
وي گفت: وقتي كه دول��ت را تحويل گرفتيم، ذخاير 
نفت، گاز، گازوئيل و سوخت ما در نيروگاه ها بيش از 
۳ ميلياردمترمكعب بود، امسال بيش از يك ميليارد 
اس��ت و اگر به ۷00 ميليون مترمكعب برسد، ديگر 
نمي توانيم س��وخت را به نيروگاه ها بدهيم. اگر الان 
مراقبت نكنيم، زمستان بايد گاز قطع شود، اگر گاز 

قطع شود، در زمستان چه كار مي توان كرد. 
   كارشناسان مشغول بحث هستند كه ببينند 

چه كار كنيم
رئيس جمه��ور درخص��وص اختص��اص اعتب��ار به 
دانشگاه ها گفت: كل اعتبار و ارزي كه به دانشگاه ها 
مي دهي��م، بين 1/۵ ت��ا 2 ميليون دلار اس��ت! براي 
دانشگاهي كه قرار است آينده جوانان ما را بسازد، اما 
در امارات فقط براي ه��وش مصنوعي ۶ ميليارد دلار 
اختصاص داده ش��ده، چگونه مي خواهيم در رقابت 
علمي و تكنولوژي در آينده شركت كنيم؟ مي توانيم 
اين را نبينيم و فقط با مس��كن درد را تسكين دهيم 

و رد شويم. 
رئيس جمهور اف��زود: وقتي ب��ه واردات بنزين پول 
مي دهي��م، متعاقب اي��ن اقدام كس��ري مي آوريم و 
كسري ايجاد تورم مي كند و تورم به اقشار پايين فشار 
مي آورد. تورم يعني از جي��ب محرومان و كارمندان 
برداش��تن. اينكه چه كار بايد بكنيم، كارشناسان در 
حال بحث هستند، اگر روش مناسب پيدا شد با مردم 
در ميان خواهيم گذاشت، واقعيت را مي گوييم. ديروز 

هم در مجلس ما عدد و رقم ها را بيان كرديم، با عدد و 
رقم نمي توان دعوا كرد. 

   تورم ۴۰ درصد در ۵ سال گذشته براي كشور 
يك فاجعه است

رئيس جمهور با بي��ان اينكه چرا نبايد ب��ا اين همه 
منابعي كه داريم بتوانيم برق و گاز كارخانه ها را تأمين 
كنيم، گفت: اگ��ر كارخانه كار نكند، م��ا نمي توانيم 
ماليات بگيريم، اگر نتوانيم ماليات بگيريم، بايد پول 
چاپ كنيم و اين امر خودش تورم زاس��ت. الان پنج 

سال است تورم 40 درصد داريم، اين فاجعه است. 
وي در ادام��ه با بيان اينك��ه امروز ت��ورم ۳۳ درصد 
است و براس��اس اعلام كارشناس��ي بانك مركزي و 
مركز آمار ايران تا پايان س��ال بر همين عدد خواهد 
ماند، گفت: ق��رار بود 1۵ ميلي��ارد دلار براي واردات 
نهاده ها و كالاهاي اساسي اختصاص يابد، اما كل مبلغ 
اختصاص يافته 12 ميليارد دلار است، ۵ ميليارد دلار 
هم پيش خريد كرده ان��د. الان هم بايد هم ۵ ميليارد 
و هم اين ۳ ميليارد دلار كس��ري را بپردازيم. از مقام 
معظم رهبري اجازه گرفتيم از صندوق ذخيره ارزي 
برداشت كنيم تا جلوي افزايش قيمت گرفته شود و 

نگذاريم قيمت بالا برود. 
   باي�د با كارشناس�ان ب�راي درم�ان دردها 

گفت وگو كنيم
وي گفت: در سال1۳90 سرانه ما حدود ۷0 ميليون 
تومان بود و الان حدود ۵0 ميليون، يعني قدرت خريد 
20 ميليون كاهش پيدا كرده است و اگر همين راه را 
برويم، روزبه روز بدتر خواهد ش��د و اين بايد درمان 
شود. رئيس جمهور افزود: دانشگاهيان، اقتصاددانان 
و كارشناسان كساني هستند كه مي توانند در درمان 
دردها و حل مش��كلات به ما كمك كنند، ما بايد با 
جامعه و مردم هم در اين باره گفت وگو كنيم تا درماني 
كه لازم است براي ماندگاري و عزت و سربلندي انجام 

دهيم و من معتقدم مي توانيم اين كار انجام دهيم. 
پزش��كيان در ادامه با بيان اينكه پ��ول خريد گندم 
نداش��تيم، گفت: مجبور ش��ديم با اجازه رهبري از 
صندوق توسعه ملي برداشت كنيم تا پول گندمكاران 
را بدهي��م. در قانون 1۶0همت ديده ش��ده بود و ما 
220هزار ميليارد تومان نياز داشتيم، علاوه بر اينكه 
بايد قانون را هم اصلاح مي كرديم تا امكان خريد گندم 

وجود داشته باشد. 
پزشكيان گفت: حل ناترازي ها ساده نيست. بايد بين 
متخصصان و كارشناس��ان اجماع ايجاد شود، بعد با 
مردم گفت وگو كنيم و مردم به اين اطمينان برسند 
كه از نظر معيشتي به مشكل نخواهند خورد تا بتوانيم 
آن را اجرا كنيم. هر مداخله اي كه براي مردم مشكل 
ايجاد كند، غيرقابل قبول است و اين كار را نخواهيم 
كرد. رئيس جمهور با بيان اينكه تا به حال مس��كن 
زده ايم، گفت: اگر مي خواهيم مس��ئله را حل كنيم، 
بايد بپذيريم كه كارشناسان تصميم بگيرند و نظر آنها 
را بپذيريم. اگر 1۳0-1۵0 ميلي��ارد دلاري كه براي 
انرژي مي دهيم، تبديل به ريال كنيم، سرانه هر نفر 

90 ميليون تومان مي شود. 
وي افزود: ت��لاش مي كنيم پاداش بازنشس��تگان را 
پرداخت كنيم ولي واقعيت اين است كه اينها مسكن 
و مقطعي است، پولي كه وجود دارد همين است. اگر 
نتوانيم اين مشكل را درست درمان كنيم، در آينده با 

مشكلات بيشتري مواجه خواهيم شد. 

   مناطق يك و ۲ تهران، به اندازه تمام ديگر 
مناطق شهر سوخت و گاز استفاده مي كنند 

رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه تلاش ما اين است كه 
مش��كلات را درمان كنيم و اين كار را خواهيم كرد، 
گفت: با مردم گفت وگو و كاري مي كنيم كه عدالت 
در جامعه ش��كل بگيرد نه اينكه ش��خصي كه منزل 
بزرگ تري دارد، از يارانه سوخت، برق و گاز بيشتري 
استفاده كند و آن كه در روستا يا حاشيه شهر زندگي 

مي كند، يارانه كمتری بگيرد. 
پزشكيان ادامه داد: براساس اطلاعات و داده ها مناطق 
يك و 2 تهران به اندازه تمام ديگر مناطق شهر سوخت 
و گاز استفاده مي كنند. كجاي اين عدالت است؟ آيا 
درست است كه اين روند را ادامه دهيم؟ يارانه برق، 
گاز و بنزين بايد با عدالت توزيع ش��ود. اگر مشكل را 
حل نكنيم، آن كه داراتر است، بيشتر مصرف مي كند 

و آن كه ندارد، روزبه روز گرفتارتر مي شود. 
   اصرار داريم به گونه اي اقدام كنيم 

كه معيشت مردم مشكل پيدا نكند
پزش��كيان در ادامه در پاسخ به س��ؤالي درخصوص 
اختص��اص كالابرگ براي تأمي��ن كالاهاي ضروري 
گفت: تيمي را تعيين كرده ايم كه نح��وه انجام كار 
را بررسي كنند تا مردم معاش روزمره شان را داشته 
باشند و فشار به لحاظ حقوقي بر آنها وارد نشود، يعني 
كاري خواهيم كرد كه حداقل معيشت مردم در حدي 
كه نياز دارند را بتوانيم تأمي��ن كنيم. رئيس جمهور 
افزود: اينكه اي��ن كالابرگ به چه ش��كلي و چگونه 
باش��د اجازه دهيد مدتي بگذرد تا ما ب��ه يك زبان و 
نگاه مشترك برسيم تا بعد بتوانيم اعلام كنيم و اعلام 
خواهيم كرد. مصمم هستيم و اصرار داريم به گونه اي 

اقدام كنيم كه معيشت مردم مشكل پيدا نكند. 
   تعامل با همه دنيا مي تواند ما را نجات دهد

پزش��كيان در پاسخ به س��ؤالي درخصوص سياست 
خارجي دولت چهاردهم گفت: ما در عرض اين مدت 
حدود 100ديدار و گفت وگو با رؤساي جمهور و سران 
دولت ها داشته ايم. به طور كلي در روند ديپلماتيك و 
سياست خارجي بحث اصلي اين است كه با همه دنيا 
و كشورهاي همسايه تعامل داشته باشيم و اين چيزي 
است كه مي تواند ما را از اين بحران ها نجات دهد. ما 
بايد اقتصاد را باز كنيم و روند همكاري ها را توس��عه 
دهيم. وي افزود: در آينده نزديك به اجلاس اوراسيا 
مي رويم و قرار است ايران را به عنوان عضو ناظر اعلام 

كنند كه بتوانيم با پنج ش��ش كشوري كه در اوراسيا 
هس��تند، تعاملات با تعرفه هاي پايين يا صفر داشته 
باشيم. اين وضعيت بازاري را براي ما ايجاد مي كند كه 
توليدكنندگان و تجار ما در اين بازارها با تعرفه هاي 

پايين بتوانند حضور پيدا كنند. 
   من آمدم كه مردم پاي صندوق رأي بيايند

پزشكيان در ادامه سخنان خود با بيان اينكه دشمنان 
تلاش مي كردند مردم پاي صندوق رأي نيايند و جو 
نااميدي را در كشور دامن مي زدند، گفت: من آمدم 
كه مردم پاي صندوق رأي بيايند و مردم نيز حضور 
باارزش��ي را رقم زدند. دش��منان تص��ور مي كردند 
ايران در حال از هم پاش��يدن است، مردم نمي آيند 

و ناراضي هستند. 
   هر كمكي براي مقابله با تروريست ها 

از دست مان بربيايد، انجام خواهيم داد
پزشكيان با اش��اره به گفت وگوهاي دوجانبه خود با 
سران كش��ورهاي منطقه گفت: تمام بحث اين بود 
كه نبايد اجازه دهيم تروريست  ها در منطقه جنگ و 
خونريزي راه بيندازند. تماميت ارضي همه كشورها 
محترم است و نبايد اجازه دهيم، تماميت ارضي هيچ 

كشوري به هيچ بهانه اي به هم بريزد. 
رئيس جمهور ادامه داد: هر كمكي براي ايجاد امنيت و 
آرامش در منطقه و مقابله با تروريست ها از دست مان 
بربيايد، انجام خواهيم داد و با كش��ورهاي دوست و 

برادر منطقه هماهنگ خواهيم بود. 
   اسرائيلي ها دعوا راه انداختند 

تا نگذارند ما با دنيا توافق كنيم
رئيس جمهور در م��ورد اقدام��ات و تلاش هاي اين 
دولت درباره رفع تحريم هاي ظالمانه گفت: براي رفع 
تحريم ها در سفر امريكا با اروپايي ها صحبت كرديم، 
قرار بود هفته بعد در اروپا توافق كنند مشكلات حل 
شود. اسرائيلي ها دعوا راه انداختند تا نگذارند ما با دنيا 
توافق كنيم و ما را در چالش نگه دارند تا مردم نااميد 

شوند و بگويند اينها بي عرضه هستند!
رئيس جمهور افزود: گفت وگوهاي ما در مسير خوبي 
پيش مي رفت، با رئيس جمهور فرانسه، رئيس شوراي 
اروپا و مقاماتي از سوئيس گفت وگو كردم و قرار شد 
باهم كار كنيم تا سوءتفاهمات از بين برود، اما كاري 
كه اس��رائيل كرد با ترورهايي ك��ه در لبنان رقم زد، 
مسئله را به هم ريخت و طبيعتاً وقتي ما مجبور شديم 

پاسخ بدهيم، اختلافات باز تشديد شد. 
   در مذاكرات به دنبال اين هستيم 

كه بگوييم ما دنبال جنگ نيستيم
وي با بيان اينكه در چند روز گذشته گفت وگو هايي 
انجام و قرار شده است ادامه پيدا كند، گفت: اروپايي ها 
آن روي سكه خودشان را نشان دادند و به تبعيت از 
امريكا كشتيراني و هواپيمايي ما را تحريم كردند، با 
تمام اين اوضاع ما به دنبال اين هستيم كه ثابت كنيم 

به دنبال جنگ نيستيم و به دنبال صلح هستيم. 
پزشكيان افزود: اين شيطنت هايي كه انجام مي دهند 
براي اين اس��ت كه مردم ما را نااميد كنند. دل شان 
مي خواهد مس��لمان ها به جان هم بيفتند تا ذخاير 
ما را بردارند، م��ا نبايد اجازه دهي��م. رئيس جمهور 
افزود: كاري كه اينها در س��وريه انجام داده اند، حتي 
خلاف مصوبه شوراي امنيت اس��ت، براي اينكه آنها 
تروريست هستند و در شوراي امنيت آنها را تروريست 
ش��ناخته اند و الان يكي از كارها اين است كه از نظر 
ديپلماسي به شوراي امنيت شكايت كنند و كساني را 

كه به تروريست ها كمك مي كنند، محكوم كنند. 
   در مورد رفع فيلترينگ 

بايد سران قوا به زبان و نگاه مشترك برسند
پزشكيان در پاسخ به سؤالي در خصوص رفع فيلترينگ 
به عنوان يكي از وعده هاي دولت چهاردهم به مردم 
گف��ت: در موضوع رف��ع فيلترينگ اگ��ر بخواهيم بر 
مبناي وفاق ملي پيش برويم بايد سران قوا به يك زبان 
مشترك برسند. رهبر انقلاب نگفتند اينترنت را فيلتر 
كنيد، بلكه گفتند حاكميت كنيد اما اينها همه چيز 
را فيلتر كردند. وي افزود: براي رفع مسئله فيلترينگ 
بايد ساختار مشخص داشته باشيم، سران قوا بايد به 
يك زبان و نگاه مشترك برس��ند، پس از آن شوراي 
عالي فضاي مجازي نيز بايد موافقت خود را اعلام كند. 
در جلس��ه اي كه در محضر رهبر انقلاب بودم، ايشان 

فرمودند بحث فضاي مجازي را حل كنيد. 
   درباره اجراي قانون حجاب 

بحث داريم
رئيس جمهور در پاسخ به س��ؤالي درخصوص اجراي 
قانون مصوب مجل��س درمورد حج��اب گفت:درباره 
قانون حجاب خيلي بحث داريم، به عنوان اجراكننده 
اين قانون خيلي سؤالات و ابهامات داريم و قرار است در 
اين رابطه گفت وگو كنيم. بايد كاري كنيم كه هم اصول 
و ارزش هاي اعتقادي حفظ شود و هم كاري كنيم كه 
وفاق را به ه��م نزنيم، اگر كاري را خ��وب اجرا نكنيم، 
بدتر خواهد شد. كساني كه مي خواهند كاري را انجام 
دهند، بايد حداقل مهارت، توانمندي، باور و اعتقاد را 
داشته باشند تا بتوانند آن كار را درست انجام دهند. در 
سيستم اداري خودمان بستر را براي اجراي اين قانون 
آماده نمي بينم. پزش��كيان افزود: قرار است گفت وگو 
كنيم و ببينيم روند قضيه را به چه شكلي مي توانيم حل 
كنيم كه هم اصول و ارزش اعتقادي خودمان را داشته 
باشيم و هم اينكه كاري نكنيم وفاق و همدلي جامعه را 
بر هم بزنيم و بعد يك عده اي را براساس همين كاري 

كه انجام مي دهيم با مشكل مواجه كنيم. 
وي در ادامه با طرح اين سؤال كه آيا جامعه مي پذيرد 
براي نداشتن حجاب مس��افر، راننده اسنپ جريمه 
ش��ود؟ گفت: كاري نكنيم كه همه را ناراضي كنيم. 
روش حل مسئله از مدرسه شروع مي شود، اينها در 
دست مان بوده، اما نتوانسته ايم آموزش دهيم، حال به 
اينجا كه رسيده است مي خواهيم با اين كارها اصلاح 

كنيم. آيا مي شود؟

توقفپزشكياندرحالوهوایايامانتخابات!
  گزارش

رياست جمهوری

براس�اس اطلاعات و داده ه�ا مناطق يك 
و ۲ ته�ران به ان�دازه تمام ديگ�ر مناطق 
ش�هر س�وخت و گاز اس�تفاده مي كنند. 
كج�اي اي�ن عدالت اس�ت؟ آيا درس�ت 
اس�ت كه اين روند را ادامه دهيم؟ يارانه 
ب�رق، گاز و بنزي�ن بايد با عدال�ت توزيع 
ش�ود. اگر مش�كل را حل نكني�م، آن كه 
داراتر است، بيش�تر مصرف مي كند و آن 
كه ندارد، روزب�ه روز گرفتارتر مي ش�ود

حل ناترازي ها س�اده نيس�ت. بايد بين 
متخصصان و كارشناس�ان اجماع ايجاد 
ش�ود، بعد ب�ا م�ردم گفت وگ�و كنيم و 
مردم به اين اطمينان برس�ند كه از نظر 
معيش�تي به مش�كل نخواهند خورد تا 
بتوانيم آن را اجرا كني�م. هر مداخله اي 
كه براي مردم مشكل ايجاد كند، غيرقابل 
قب�ول اس�ت و اي�ن كار را نخواهيم كرد

دكتر مسعود پزشكيان در دومين گفت وگوي تلويزيوني خود در مقام رياست 
جمهوري، همان نكاتي را گفت كه بارها و در دوران رقابت هاي انتخاباتي گفته 
بود؛ اينكه مشكلات ريز و درش�ت كش�ور را درگير خود كرده است و براي 
حل آن چاره اي نداريم جز اينكه مديريت هاي سليقه اي را كنار بگذاريم و به 
»كارشناسان« رجوع كنيم. رئيس جمهور كه از عمر دولتش 1۲۰روز گذشته 
اس�ت، آمده بود به مردم گزارش دهد اكنون كه از ايام رقابت ها عبور كرده 
است و نيازي به تبليغات انتخاباتي براي جلب نظر و رأي مردم ندارد، به ملت 
گزارش دهد كه در اين صد واندي روز چه كرده و برنامه او براي سامان دادن 
به اوضاع بي سروسامان اقتصادي كشور چيس�ت؟ دكتر پزشكيان در ايام 
تبليغات انتخاباتي در هر تريب�ون و جمعي كه حضور پيدا مي كرد، می گفت 
روش هاي به زعم او سنتي حكمراني منسوخ  شده و بايد طرحي نو درانداخت 
و از روش هاي تجربه ش�ده موفق دنيا بهره گرفت. تك مضراب و قافيه همه 
سخنان رئيس جمهور در همه آن ايام رجوع به روش هاي »كارشناسي« بود. 
او بارها اذعان كرد كه در حوزه فرهنگ، اقتصاد، اجتماع، سياست و مسائلي 
از اين قبيل كارشناس نيست و براي همه مش�كلات هر يك از اين حوزه ها 

چاره اي نداريم، جز اينكه به صاحبنظران و كارشناسان اين حوزه ها مراجعه 
و اعتماد كنيم. ش�ايد همين ش�جاعت و صراحت بود كه بسياري را ترغيب 
كرد به ايشان رأي دهند. شامگاه دوشنبه اما آنچه در سخنان رئيس جمهور 
پرتكرار بود، باز هم رجوع به »كارشناس�ان« بود و حل همه مش�كلات را به 
آينده اي ارجاع مي داد كه در آينده خروجي نظر كارشناسان باشد، حال آنكه 
او اكنون رئيس دولت اس�ت و بايد و نبايدها را پشت در نهاد رياست جمهور 
رها می كرد و از برنامه هاي كارشناس محور خود براي آينده كشور مي گفت. 
شايد كس�ي ادعا كند 1۲۰روز زمان زيادي براي قضاوت عملكرد يك دولت 
نيست، اما از دولتي كه كاملاً از مجلس رأي اعتماد گرفته انتظار نمي رود بازهم 
حل مشكلات را به آينده احاله دهد. چه تضميني وجود دارد كه گفت وگوي 
سوم دكتر پزش�كيان تكرار همين »رجوع به كارشناسي ها« نباشد. مگر نه 
اين است كه خروجي برخورد كارشناسانه با مشكلات حل آنها باشد؟ مردم 
از رئيس جمهور بايد و نبايد نمي خواهند كه مصداق آن خود دولت است، آنها 
»بش�ود و مي توانيم« مي خواهند؛ نكته اي كه چندان در كلام رئيس جمهور 
نبود. انتظار مي رود نشس�ت هاي بعدي تكرار ش�عارهاي انتخاباتي نباشد. 


